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             Poslední květnový týden zaskočily 
nejen naše město přívalové lijáky. Během 10 
denního období, kdy snad každý den pršelo, 
padlo mnoho rekordů a kritických hodnot 
na měrných stanicích. Člověk si svým chová-
ním způsobuje čím dál hlasitější volání 
přírody, že takto už to dál nejde. I v blízkosti 
na-šeho města máme naprosto tragicky 
rozoraná pole po spádnici či úplně ne-
vhodně vyřešená některá povodňově ne-
bezpečná místa. Především Ovesenský po-
tok je pro mě téměř nepochopitelná písnič-
ka. V loňském roce jsem se sešel s ředitelem 
Povodí Ohře - závod Terezín panem Egerem, 
abychom probrali stav toků ve správě Povo-
dí na našem katastru. Hlavním tématem byl 
Ovesenský potok, kdy ze strany pana ředi-
tele Povodí došlo k přislíbení úprav vtoku 
potoka do zatrubnění u tzv. česlic a k zreali-
zování již naprojektované investice úprav 
spodní části potoka až po vtok do Plouč-nice 
v horizontu dvou let. Tyto lokality jsme si 
tehdy prohlédli na místě. Současný stav po-
toka prakticky trvale ohrožuje obyvatele 
bytového domu a dvou rodinných domu v 
Bezručově ulici. Výsledek je ten, že česlice 
jsou sice lepší, ale k dokonalosti mají daleko. 
Úpravy spodní části jsou zatím ve hvězdách, 
protože po odchodu pana ředitele a s pří-
chodem nové paní ředitelky došlo k přehod-
nocení významu tohoto projektu a odložil se 
na neurčito. Přívalové deště na konci května 
nejvíce odnesla právě Bezručova ulice a půl-
metrová vrstva vody na zahradách těchto 
domů by jistě paní ředitelku vyvedla z 
omylu, ale od stolu se mnohdy rozhoduje 
jednodušeji. Je tam sucho… Přívalové deště 
nám ukázaly další nedostatky, na kterých je 
třeba zapracovat. Během měsíce dojde k 
úplnému pročitění kanalizační soustavy a v 
polovině června nás čeká mimořádná po-
vodňová prohlídka, kam dorazí i zástupci 
Povodí. 

Ale abych jen netesknil, chodí ke mně 
poděkování ze všech stran k práci našich 
dobrovolných hasičů a služeb města. S vel-
kou hrdostí tyto zprávy přijímám. Chtěl bych 
Vám, pánové, i já touto cestou poděkovat. 
Vím dobře, že se na vás může naše město 
spolehnout!                                      Filip Ušák

starosta města

V úterý 31. května se v benešovském před třiceti lety - vyšší, než mladoboleslavs-
kině uskutečnila velice zajímavá akce. Podle ké škodovky. Smutně dodávám, že i na da-
nápadu dvou dam, Lenky Černé a Ludmily ňových příjmech obce bychom to dnes poz-
Šumové se sešlo na akci pod záštitou Zdra- nali. Krach textilek je na životě města znát 
vého měta Benešov nad Ploučnicí, kterou více, než bych si na první pohled myslel, ale 
jsme pojmenovali “Den s Benarem” několik o tom asi až jindy. Lenka Černá po této první 
desítek bývalých “Benaráků”, ale i lidí “pou- fázi “moderovala” diskuzi přítomných, do 
ze” se zajímajících o historii obrovské bene- které se zapojily desítky Benaráků a téma se 
šovské textilky. Několik občanů přineslo z postupně pomalu, ale jistě stáčelo k očeká-
domova své věci spojené s Benarem a my z vanému. Jak uchovat vzpomínky i pro další 
nich udělali výstavku. Chtěl bych i touto for- generace?  Hmotné i nehmotné dědictví 
mou poděkovat paní Mileně Hrdinové, Jiří- Benaru je třeba zanechat i příštím genera-
mu Kloučkovi, Marii Tojmarové i právě Lud- cím a nápad zřídit muzeum Benaru se mi je-
mile Šumové za zapůjčení předmětů a Luď- ví jako dostatečně zajímavě vhozená ruka-
ku Smejkalovi za pomoc s organizací akce. vice k tomu, se tomu námětu začít věnovat. 
Sešly se desítky atrefaktů, které měly nejen K řadě věcí, které v našem městě realizuje-
pro pamětníky svůj půvab. Milan Rudík, his- me občas slýchávám takové to “jsou potře-
torik z ústeckého Collegia Bohemica, nás ba důležitější věci”. Nečekám, že muzeum 
svou úvodní přednáškou provedl kontex- bude za rok, nicméně považuji za úkol ke své 
tem vzestupu  i pádu textilní výroby na Be- historii zodpovědného města, se zhostit té-
nešovsku. Spousta zajímavých fakt zněla až to povinnosti. Je to výzva, která nás čeká.
neskutečně. Tak například, účetní hodnota Filip Ušák, starosta města a politik 
Národního podniku Benar byla v roce 1985 - Zdravého města Benešov nad Ploučnicí

MĚSTO PŘIPRAVUJE ROZŠÍŘENÍ SYSTÉMU NAKLÁDÁNÍ S BIOODPADEM
Zájemci o třídění bioodpadu budou mít možnost získat Bio popelnici o objemu 240 l ne-

bo kompostéry o objemu 900 l a 2000 l. Šetření zájmu probíhá opět formou dotazníků, který 
budou mít občané možnost doručit na odbor výstavby a životního prostředí, MěÚ Benešov 
nad Ploučnicí (osobně, korespondenčně nebo na e-mail: kamila.zarubova@benesovnpl.cz, 
vrabec@benesovnpl.cz) popřípadě doručit do podatelny MěÚ. Dotazníky lze získat na 
odboru VŽP, podatelně MěÚ nebo na webových stránkách města Benešov nad Ploučnicí. 
Termín pro podání dotazníků je do 31.7.2016. Předpokládaný termín dodání je jaro 2017.

DEN S BENAREM PŘINESL MYŠLENKU NA ZALOŽENÍ MUZEA

Foto: Stanislava FeistnerováFoto: Stanislava Feistnerová



červen 2016

STRANA 2www.benesovnpl.cz

z dění ve městě...

krátce z města NAPSALI JSTE NÁM:
Začaly práce na odvodnění hrobky 

Mattausch na benešovském hřbitově. Práce 
budou rozděleny do dvou etap a bude je 
provádět firma Hantych. V první etapě do-
jde k odizolování spodní stavby a také revizi 
střešního pláště. V druhé etapě, která je 
naplánovaná na rok 2017, budou práce do-
končeny. Na realizaci této akce přispěl Krajs-
ký úřad Ústeckého kraje částkou 150 tisíc 
korun. Jde o 70 % nákladů, zbytek zafinan-
cuje město.

Biokompostování je v plném proudu. 
Město má za sebou první svoz odpadu. Na-
sbíraný materiál putuje k dalšímu pracování 
do kompostárny v Dobkovicích. Jeden svoz 
= cca 3,5 tunám odpadu. Vzhledem k tomu, 
že se za odvezený odpad se platí, uvažuje do 
budoucna o vybudování vlastní kompostár-
ny. Naopak zdarma dochází ke zpracování 
trávy, které pracovníci Služeb města Bene-
šov nad Ploučnicí posekají na veřejných 
plochách. Tráva se odváží do Bioplynové 
stanice ve Velké Bukovině. Tam slouží, spo-
lečně s dalším bioodpadem, kromě výroby 
elektrické energie i jako zdroj tepla napří-
klad pro sušení dřeva. 

Květnové přívalové deště působily na 
některých místech města opět problémy. 
Největší problémy voda způsobila na vnitřní 
komunikaci na Ovesné a také v ulici Bez-
ručova, kde došlo v místě vtoku Ovesens-
kého potoka do Ploučnice k jeho vylití. Po-
dle vedoucího odboru VŽP Ing. Karla Šohaje 
je velká škoda, že právě v těchto místech 
nedošlo v minulosti k realizaci projektu na 
úpravu koryta, který připravily Lesy ČR. Po-
tok dostalo do správy Povodí Ohře a 
připravený projekt byl odložen. V dalších lo-
kalitách města byly problémy s kanalizací, 
která není dimenzována na tak silné deště. 
Díky práci SDH Benešov nad Ploučnicí, slu-
žeb města, městské policie a povodňové 
komise se ale podařilo situaci zvládnout. 

Agenda evidence poplatků za psy nyní 
nově přešla pod odbor výstavby a životního 
prostředí. Na starost ji má sl. Kamila Záru-
bová. Lze ji kontaktovat na e-mailové adre-
se: kamila.zarubova@benesovnpl.cz nebo 
na tel. č.: 412 589 827.

Práce na novém územním plánu pokra-
čují. V současné době jsou již hotovy rozbo-
ry a průzkumy území. Hlavním cílem územ-
ního plánu Benešov nad Ploučnicí bude 
příprava podmínek pro realizaci kontinuál-
ního a vyváženého udržitelného rozvoje 
území obce, tj. posilování hospodářské a 
společenské soudržnosti při zabezpečení 
trvalého souladu všech jeho přírodních, kul-
turních a civilizačních hodnot.

(ah)

Vážení městští představitelé, dne 15. 2. 2016 jsme podali stížnost za pokutování 
našich zákazníků, kteří si jdou k nám nakoupit. Zastaví, nakoupí a odjedou (cca – 1-2 
min.). Do dnešního dne, tj. 2. 5. 2016 jsme nedostali odpověď. Přáli bychom si, abyste 
věci řešili a odpovídali na naše stížnosti. Je to vaše povinnost, protože jsme vás volili.

Vrchol všeho byla pokuta obchod. zástupce (viz stížnost 15. 2.). Pokuty jsou tu na 
denním pořádku. Máme dojem, že jste si dali cíl, naplnit městskou kasu, na úkor občanů 
našeho města. Starosta se pochlubil v B. N., že za měsíc leden bylo na pokutách vybráno 
19000 Kč jako za minulé 3 roky. Tímto jste občany nepotěšili, ale pěkně naštvali. 

Podotýkám, že lidé tu neparkují, ale zastaví na nezbytně nutnou dobu a odjedou. 
Dnes tu nejezdí autobusy a nákl. doprava, tak komu to tak vadí? Je to neskutečná 
buzerace, ale jen pro někoho, netýká se to kamarádů a zaměst. města. Například pán, 
který je rád, že vyleze z auta u bankomatu, dostane pokutu. Ale dne 29. 4. 2016 u téhož 
bankomatu zastaví auto města a to je v pořádku, taktéž u cukrárny. Mají snad výjimku?

Pekárna, květinka, bazárek, masna, trafika, cukrárna. Všude si musejí lidé něco 
navézt anebo odvézt. Jsme malí podnikatelé a vy děláte vše pro to, abychom skončili. 
Děkujeme VÁM. Možná by bylo lepší tuto spodní část uzavřít, aby tady nikdo nejezdil, a 
vy ušetříte na pohonných hmotách. DĚKUJEME vám za vaši podporu malých 
živnostníků, DĚKUJEME za naše zákazníky a za to, že nám pomáháte, ty prodejny 
uzavřít. Děkujeme. 

Živnostníci: Marie Neubauerová, CUKRÁRNA Pusinka, ŘEZNICTVÍ „U MOSTU“, 
Jarmila LUPAČOVÁ, Bazárek, PEKAŘSTVÍ ŠUMAVA, U VERNERŮ, PRODEJNA A 

PEKÁRNA BENEŠOV n.Pl., Stavební firma Bardzák s.r.o.

ODPOVĚĎ Z RADNICE:
Vážení živnostníci, je velká škoda, že dáváte přednost zbytečným emocím před snahou 

vnímat realitu. Omlouvám se, že to takto píšu, ale opravdu se musím proti takto napsanému 
dopisu zásadně ohradit. Odmítám slova o “neskutečné buzeraci” i to, že vám pomáháme vaše 
prodejny uzavřít. Pod dopisem podepsaná Stavební firma Bardzák například dostává 
pravidelně městské zakázky v hodnotě milionů korun. Opravdu vás jako město 
“buzerujeme”? Stěžujete si, že vám neodpovídáme, nicméně jste opomněli fakt, že s 
pisatelkou oné únorové stížnosti jsem v této věci vedl telefonický hovor, či že s velkou řadou z 
vás jsem tuto věc řešil osobně či reagoval na emailové připomínky. 

Naštval jsem vás zveřejněnou sumou za vybrané pokuty. Co k tomu říct? Městská policie 
byla v minulosti pro smích. Nebyla vidět ve městě, v noci jste si podle nich mohli řídit hodinky, 
systém každý s každým kamarád to jen podtrhoval. Změny v systému služeb Městské policie, 
změna velitele i obměna kádru vede k tomu, že z mého pohledu dnes Městská policie plní tu 
roli, ke které byla kdysi zřízena. Dohlíží nad bezpečností ve městě a dodržování zákonů a 
vyhlášek. Policisté ráno hlídkují na přechodech, o víkendech monitorují situaci v městských 
lesích, pochůzkují po městě, likvidujeme nelegální herny. Mají výsledky a jsou ve městě vidět. 
Vybrané pokuty jsou nejen za špatné parkování, ale třeba za noční průjezdy kamionů. Cílem 
rozhodně není naplnit městskou kasu. Já z pozice šéfa Městské policie říkám, že jsem dnes s 
prací chlapů spokojen. 

V centru města platí zóna zákazu parkování, v zóně je zakázáno parkovat, nicméně zákon 
umožňuje zastavit na nezbytnou nakládku či vykládku. V tomto smyslu (smyslu zákona) 
postupuje Městská policie při posuzování špatného parkování. Snaží se tolerovat či řešit 
domluvou rychlé zastávky, kdy povaha zastavení nevyvolává dopravní problém, pokutují však 
nedovolená zastavení, která mají charakter parkování. V tomto smyslu míří i pokyny starosty k 
Městské policii.

Vážení živnostníci, chápu vaši situaci a velmi si vážím vaší nelehké práce. Město vás 
potřebuje a jsem přesvědčen, že kroky města vedou k podpoře života ve městě i k lepšímu 
prostředí pro podnikání. A že tyto kroky budou jasně vidět. Ani Řím nebyl ale postaven za 
jeden den. Autobusový přestupní terminál u vlakového nádraží jako investice Ústeckého 
kraje, nový most v ulici Sokolovská postavený s využitím dotací, maximální možná podpora 
cestovního ruchu, městský dotační program na fasády v památkové zóně. Tímto směrem 
míříme a tyto kroky oživí naše město. Ale bude to ještě “chvilku” trvat. Co však bude dříve je 
to, že s dopravním inženýrem Ing. Ouzkým zpracováváme studii dopravního řešení centra 
města, která povede k vytvoření nových parkovacích míst. Je několik různých variant, čekáme 
nyní na posouzení Policií ČR. Tyto změny by měly přinést až dvě desítky parkovacích míst. V 
průběhu června bychom měli znát možnosti i termíny. 

S pozdravem, Filip Ušák, starosta města
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Sochy světlonošů v restaurátorské dílně.

upozornění

svoz bioodpadu

ČERVEN
14. a 28. 6.

ČERVENEC
 12. a 26. 7.

SRPEN
9. a 23. 8.

ZÁŘÍ
6. a 20. 9.

ZÁMECKOU KRABICI OTEVŘELY STOVKY DĚTÍ
MÚ BUDE UZAVŘEN

Dne 1. 7. (pátek)  a 4. 7. (pondělí) bude 
MÚ Benešov n. Pl. z technických důvodů u-
zavřen. Úředním dnem pro 27. týden roku 
2016 bude čtvrtek 7. 7. 2016 od 8 - 17 hodin.

ZMĚNA TELEFONNÍHO ČÍSLA
Ordinace praktického lékaře pro dospě-

lé MUDr. Petra Kmínková (Komenského 
462, Benešov nad Ploučnicí) má nové tele-
fonní číslo: 737 168 290.

BLÍŽÍ SE SRAZ BENARÁKŮ
Opět je tu čas na setkání bývalých Bena-

ráků a to v Benešově n. Pl., restaurace na 
koupališti v pátek 15. července 2016 o 16. 
hodině. Vezměte si sebou dobrou náladu a 
přijďte si popovídat. Ve spolupráci se 
Zdravým městem Benešov nad Ploučnicí se 
připravují podklady k založení Muzea BE-
NARU, přineste s sebou, co byste mohli vě-
novat nebo propůjčit – fotografie, různé 
materiály z Benaru, případně své historky, 
zkrátka vše, co se Benaru týkalo.

Těší se na vás Marie Tojmarová

Více než sedm stovek dětí zavítalo na Akce se uskutečnila ve spolupráci s Cen-
premiérovou akci Státního zámku Benešov trem dětí a mládeže Benešov nad Ploučnicí 
nad Ploučnicí, akce s názvem Zámecká kra- a teplickým divadlem Krabice. „Velké podě-
bice trvala pět dní. Do Benešova nad Plouč- kování patří všem, kteří nám s akcí pomáhali 
nicí zavítali školáci i předškoláci z Ústeckého a doufám, že tato skvělá spolupráce bude 
i Libereckého kraje. „Akce není určená jen fungovat i v budoucnu,“ nešetřil chválou 
pro místní. Dorazili k nám školáci například z kastelán.
Lovosic či Horní Police,“ řekl kastelán bene- Obdobná akce se na zámku v Benešově 
šovského zámku Zdeněk Henig.  nad Ploučnicí skuteční na konci listopadu. 

A nejen děti odjížděly z Benešova nad Tentokrát s tématikou Vánoc. „Chybět ne-
Ploučnicí velice spokojené. „Divadlo bylo bude opět divadlo, dílničky a ani vánoční 
ve-selé, takže i my dospělé kantorky, jsme prohlídka zámku. Navíc si děti od nás odne-
se pobavily. Dílničky bezchybné, všechno sou malý dárek,“ prozradil Henig. 
běželo jak na drátku. Celá akce byla moc 
pěkná, přesto bych ráda znovu moc pochvá- Dění na zámku můžete sledovat i na 
lila našeho "mladého pana průvodce", kte- oficiálních stránkách zámku www.zamek-
rý vyprávěl úžasně výrazným hlasem pouta- benesov.cz
vě a hlavně byl jeho výklad celou dobu při-
způsoben malým dětem,“ pochvalovala si Michaela Hlinková
akci učitelka Šárka Michálková ze Základní pracovník pro styk s veřejností
Máchovo náměstí Děčín.

VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ O BENEŠOVĚ N/PL A JEHO OKOLÍ 2016

Beneficium Civitas, z.s. připravuje podzimní výstavu fotografií, které se vztahují k 
Benešovu nad Ploučnicí včetně okolí města.  Téma je široké, tedy památky, neobvyklé 
pohledy na město, příroda kolem nás. Obracíme se tímto na všechny občany našeho 
města, kteří rádi fotografují a chtěli by se aktivně svými snímky výstavy zúčastnit, aby 
se v průběhu června 2016 přihlásili na adrese spolku Beneficium Civitas, Zámecká 51, 
Benešov nad Ploučnicí zasláním kontaktu na sebe a uvedením „Výstava fotografií 
2016“. Všichni, kteří se přihlásí, budou následně kontaktováni k projednání detailů.

Ota Dračka – předseda spolku
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ZE ZÁSAHŮ SDH POZOR NA INVAZIVNÍ DRUHY ROSTLIN: KŘÍDLATKA
Dne 2. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 

technikou CAS 20 1+3 na dopravní nehodu 
do Františkova nad Ploučnicí.

Dne 10. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou OA VW 1+2 do Benešova nad 
Ploučnicí - Bedřichov na technickou pomoc 
- únik provozních kapalin na vozovku.

Dne 15. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou CAS 20 1+4 společně s HZS Děčín, 
PČR, RZ a leteckou záchrannou službou k 
vážné dopravní nehodě mezi Františkovem 
nad Ploučnicí a Starým Šachovem. 

Dne 16. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou CAS 20 1+3 do Benešova nad 
Ploučnicí - sídliště na technickou pomoc -
únik provozních kapalin na vozovku.

Dne 23. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou CAS 20 1+5 , DA 12 1+1,OA 1+1 k 
čerpání vody do Benešova nad Ploučnicí - 
sídliště, dále ulice: Děčínská, Wolkerova, 
Bezručova, Družstevní.

Dne 24. 5. 2016 jednotka s technikou 
CAS 20 1+5 do Benešova nad Ploučnicí 
ulice: Děčínská, Heřmanovská, Palackého, 
Wolkerova, Družstevní k čerpání vody a 
úklidu naplavenin.

Dne 26. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou CAS 20 1+5 na technickou pomoc 
- odstranění stromu z vozovky do obce 
Františkov nad Ploučnicí

Dne 28. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou CAS 20 1+4,OA VW 1+2 do 
Benešova nad Ploučnicí ulice Tkalcovská na 
technickou pomoc - čerpání sklepa.

Dne 28. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou CAS 20 1+4,OA VW 1+2 do 
Benešova nad Ploučnicí - Sídliště na tech-
nickou pomoc - čerpání vody.

Dne 28. 5. 2016 vyjíždí jednotka s 
technikou CAS 20 1+5 do Františkova nad 
Ploučnicí na technickou pomoc - úklid 
vozovky.

Žijeme v chráněné krajinné oblasti Čes- ce likvidovat pomocí herbicidu Roundup 
kého středohoří a v posledních letech se v Bioaktiv (u vody), mimo vodní plochy lze 
Benešově nad Ploučnicí a v okolí našeho použít Roundup Klasik, Roundup Rapid 
města stále více potýkáme s invazivními nebo jiný herbicid na bázi glyfosátu, 
druhy rostlin. Podívejme se na jednu z nich, například Dominátor nebo Glyfogan či jiné 
která je u nás zvláště rozšířená. Z východní prostředky. Glyfosát blokuje fotosyntézu a 
Asie byla před časem dovezena coby okras- tak není nebezpečný pro živočichy. Při 
ná a medonosná rostlina křídlatka japonská použití chemie trvá likvidace křídlatky ob-
a křídlatka sachalinská. Jejím křížením vzni- vykle tři roky a nejúčinnější je zhruba 14 dnů 
kla zvláště odolná křídlatka česká. Všechny před prvními mrazy, kdy si zasažená rostlina 
tři druhy jsou považovány za vytrvalé nepů- zatáhne herbicid do svého kořenového 
vodní invazivní druhy. Zasahuje cenná úze- systému. Je ale nezbytné si uvědomit, že 
mí chráněné oblasti, z kterých nekompro- herbicidy mohou zničit i další rostliny v okolí 
misně vytlačuje původní druhy rostlin. Pro- křídlatky, proto je nutné použití chemických 
tože roste téměř všude a nemá přirozené prostředků zvážit a při postřiku pamatovat 
nepřátele v podobě nemocí a hmyzu, šíří se na tato rizika. Navíc se jedná o ne právě 
velmi rychle. Její růst je až 8 centimetrů levnou záležitost. Existuje také metoda 
denně, každoročně dorůstá dva až pět met- spásání. Některá plemena ovcí a krav 
rů. Pro to, aby se kdekoli uchytila, stačí křídlatku spásají, ta ale nesmí přerůst 150 
zhruba dvoucentimetrový kousek z této centimetrů. Spásaní je dlouhodobější 
rostliny. Tam kde roste, vytváří velmi husté záležitost, pro vymizení rostliny je nutné 
až neproniknutelné porosty. Zvyšuje půdní počítat s obdobím od čtyř do sedmi let. 
erozi. Takže i přes své některé léčivé účinky Máte-li zasažen váš pozemek a současně je 
podstatně více škodí, než pomáhá. Pro zasažen i pozemek souseda, tak v případě, 
vzhled jejích stonků si jí někteří lidé pletou s že se spolu nedohodnete na společném 
bambusem a nosí si jí do svých zahrádek. postupu, jako byste nic neudělali, nezvané-
Její vysoký stonek je červeně skvrnitý a je ho rostlinného hosta budete mít brzy zpět.
dutý. Listy jsou obvykle do 15 centimetrů, u  Co nedělat?
sachalinské až 30 centimetrů dlouhé. Kvete Nerýt či neorat místa jejího výskytu do 
bíle koncem léta. S prvními mrazy listy od- úplné likvidace rostliny, protože se tím 
umřou a zůstanou jen vysoké stonky. Zimu přesekají její oddenky, čímž se jí dá 
rostlina přežívá pomocí mohutného od- příležitost k rozmnožení. Nevyvážet zeminu 
denku, v němž si uskladňuje potřebné živi- z místa výskytu křídlatky kamkoli, protože 
ny. tím se pouze rozšíří na další místa. Nevysa-
 Co proti tomu dělat? zovat si jí do zahrádek, nejen sobě, ale i 

Podle doporučeného postupu z AOPK  svým sousedům uděláte veliké problémy 
nenechat jí vykvést, pokosené rostliny minimálně šířením rostliny jejími oddenky. 
ideálně o výšce okolo 40 centimetrů výšky Nepřevážet případně posečené rostliny na 
(6 až 8 krát ročně) na místě spálit při za- jiná místa.
chování všech bezpečnostních prvků. Tato  Hodně úspěchu při odstranění křídlat-
metoda je zdlouhavá a není zcela účinná, v ky vám přeje komise životního prostředí.
podstatě tlumí šíření rostliny, účinek se 
projevuje nejdříve po čtyřech rocích. Mladé Ota Dračka – předseda komise ŽP
rostliny likvidovat v souladu s pokyny výrob-
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z dění ve městě...

BENEŠOVŠTÍ SENIOŘI NAVŠTÍVILI HEIDENAU

Městské slavnosti v partnerském městě Heidenau si každoročně nenechají ujít 
benešovští senioři. Den plná zábavy si náležitě užili a nezapomněli pozvat své německé 
kamarády na oplátku na Benešovský slunovrat. 

víte, jak je to... 

...s cestovními doklady pro děti?
Rodinné dovolené spojené s cestová-

ním do zahraničí znamenají i vyřizování ces-
tovních dokladů. Co vše je potřeba zařídit 
při cestování s dětmi? Věděli jste například, 
že i děti mohou do členských států Evropské 
unie a dalších vybraných evropských zemí 
cestovat na vlastní občanský průkaz?
Cestovní pas i občanský průkaz jsou pro dě-
ti levnější

Blíží se čas dovolených a s ním čeká 
mnohé rodiny cesta k moři či do hor za hra-
nice České republiky. Pro cestování s dětmi 
do zahraničí již čtvrtým rokem platí, že i dítě 
musí mít vlastní cestovní doklad, jelikož v 
roce 2012 došlo nařízením Evropské unie ke 
zrušení možnosti cestovat na zápis v cestov-
ním dokladu rodiče. Pro rodiče to ovšem ne-
znamená, že se jim kvůli pořízení cestovní-
ho dokladu pro děti dovolená nějak zásadně 
prodraží. Cestovní pas pro dítě do 15 let to-
tiž stojí 100 Kč a dobu platnosti má stano-
venou na 5 let.

Vzhledem k nestabilní bezpečnostní si-
tuaci v některých zemích, které byly dlou-
hodobě turistickými destinacemi, jako na-
příklad Egypt nebo Turecko, se dá letos oče-
kávat nárůst zájmu o cestování po Evropě, a 
proto jistě potěší možnost cestovat po vět-
šině států Evropy pouze s občanským prů-
kazem. Na ten je nyní možné vycestovat do 
zemí Evropské unie a také do Albánie, Bosny 
a Hercegoviny, Černé Hory, Makedonie, 
Norska, Srbska, Švýcarska a na Island. Cena 
za vydání občanského průkazu pro dítě do 
15 let je 50 Kč a doba jeho platnosti 5 let.
Cestovní doklady jsou hotové do 30 dnů

O vyřízení cestovního pasu nebo ob-
čanského průkazu pro dítě do 15 let žádá zá-
konný zástupce, tedy zpravidla rodič, kte-
rému stačí s dítětem zajít na nejbližší obecní 
úřad obce s rozšířenou působností. K žádos-
ti, kterou na místě zpracuje úředník, není 
nutné přikládat fotografii; úředník pořídí fo-
tografii dítěte přímo na úřadu při podání žá-
dosti. Při podání žádosti zákonný zástupce 
předkládá svůj průkaz totožnosti a rodný list 
dítěte. V případě, že má dítě vydán již platný 
občanský průkaz nebo cestovní doklad, lze 
tento předložit místo rodného listu. Lhůta 
pro vydání cestovního pasu nebo občanské-
ho průkazu činí maximálně 30 dnů. V pří-
padě vycestování v kratší lhůtě než 30 dnů 
je možné požádat o vydání cestovního pasu 
ve zkrácené lhůtě 6 pracovních dnů; tento 
úkon je ovšem u dětí zpoplatněn poplatkem 
ve výši 2 000 Kč. Bližší informace k vyřizo-
vání osobních dokladů lze nalézt na webu 
Ministerstva vnitra na adrese: www.mvcr.cz 
/clanek/osobni-doklady.

Ministrstvo vnitra ČR

Chtěl bych pozvat širokou benešovskou knihou. V letošním roce zde členové spolku 
veřejnost k návštěvě nedalekého vyhlídko- ještě vybudují dřevěný přístřešek pro 
vého místa, které mnozí turisté již díky o- případ, že by návštěvníky zaskočilo deštivé 
sobním kontaktům či jen náhodně objevili. počasí.
Avizované místo najdete v nejvyšší části ne- K trianglu se můžete dostat nejen pěšky, 
nápadného hřebene Vysoký les (424 m n. ale i na kole nebo na koni, při sněhové na-
m.), který se táhne od Malé Bukoviny podél dílce i na lyžích. Pro cykloturisty vede nejpo-
údolí Bystré k severu. Od konce roku 2015 hodlnější trasa z Malé Bukoviny po značené 
zde stojí nová dřevěná konstrukce trianglu s hypostezce, vstup do lesa je označen šip-
vyhlídkovou plošinou v místě, kde byl již ve kou. Od trianglu lze sjet buď do Markvartic 
dvacátých letech 20. století postaven při bu- nebo do Kerhartic. Nutné je dát si při sjezdu 
dování jednotné katastrální trigonometric- pozor na drátěné ohradníky při výjezdu z 
ké sítě jednoduchý triangl, který se v 60. le- lesa. Lze volit i opačný směr jízdy, který je ale 
tech rozpadl. Během roku 2015 členové ob- vzhledem k prudkému stoupání výrazně ná-
čanského spolku Triangl Markvartice z.s., ročnější. Z Malé Bukoviny lze pak pokračo-
odpracovali desítky hodin při úpravě vrcho- vat mimo silnici do Starého Šachova a odtud 
lové oblasti Vysokého lesa, která byla zcela po cyklostezce do Benešova. Pěší turisté se 
zarostlá náletovými dřevinami. Teprve po mohou k trianglu vydat také z Markvartic 
terénních úpravách následovala stavba zá- (např. z nádraží ČD nebo z autobusové za-
kladní nosné konstrukce a poté i spousta stávky u školky).
dokončovacích prací. Poslední říjnovou so- Na Trianglu (jak jsme kopec přejmeno-
botu byl triangl oficiálně zpřístupněn pro vali) pořádáme i některé pravidelné akce - 
veřejnost. Slavnostní odpoledne dvěma např. velikonoční a silvestrovský výšlap, kdy 
stovkám návštěvníků zpříjemnila výbornou se na vrcholu sejdeme s lidmi z okolních ob-
hudbou kapela DIXI DC. cí, a také „narozeninové“ setkání koncem 

Z vrcholové plošiny se návštěvníkům října. Více se o činnosti našeho občanského 
otevírají úžasné pohledy do krajiny Českého spolku dozvíte na 
i Saského Švýcarska. Pro lepší orientaci je http://tr iangl -
zde umístěna panoramatická tabule s po- markvartice.cz/. 
pisky viditelných vrcholů. Druhá tabule stojí Rádi vás na na-
o pár desítek metrů dál v místě, kde se ot- šich akcích přiví-
vírá pohled na Lužické hory. Návštěvníkům táme.
je k dispozici dřevěné posezení kolem oh-
niště, dřevo a otočný rošt na opékání přine- Radomír 
sených pochutin. Na konstrukci trianglu je Tulka
připevněna poštovní schránka s návštěvní 

tip na výlet - markvartický triangl
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školní jídelna Z KVĚTNOVÉHO DĚNÍ NA BENEŠOVSKÉ ZÁKLADCE
Prázdninový provoz školní jídelny 

a zahájení školního roku  2016/2017

Od 1. 7. 2016 do 28. 8. 2016 je školní 
jídelna pro strávníky uzavřena. Provoz ŠJ 
pro strávníky začíná v pondělí 29. 8. 2016. 
Na poslední tři dny v srpnu se lze k odběru 
obědů přihlásit od 22. 8. 2016 telefonicky 
na čísle 773 761 150 nebo e-mailem: 
sj.kolarova@volny.cz 

Platby v hotovosti na září 2016 se přijí-
mají od 29. 8. 2016 v čase od 11:00 do 13:50 
hodin. 

Podmínkou ke stravování ve ŠJ je:
1/ PŘIHLÁŠKA KE STRAVOVÁNÍ pro 

školní rok 2016/2017 (každý stráv-
ník)

2/   řádně objednat obědy  
3/  včas uhradit stravné - Platby ban-

kovním převodem a to nejen na 
měsíc září, musí odejít z účtu mezi 
20 – 25 dnem měsíce na měsíc 
následující. Pokud nemá dítě stejné 
příjmení jako majitel účtu, ze kte-
rého peníze odcházejí, je bezpod-
mínečně nutné napsat do poznám-
ky jméno dítěte.

Přihlášku ke stravování najdete na we-
bových stránkách ŠJ. Vyplněnou přihlášku 
lze poslat na e-mailovou adresu nebo ji vy-
plnit přímo ve ŠJ při úhradě stravného. Při-
hlášku dětí vyplňují rodiče.

Veškeré potřebné informace najdete na 
webových stránkách, případně je zodpovím 
na tel. čísle 773 761 150 nebo e-mailem. 

Přejeme všem našim strávníkům poho-
dové, sluncem prohřáté léto a těšíme se na 
shledání koncem srpna. 

I. I. Lacinová Kolářová
ředitelka ŠJ

Školy v přírodě, soutěže mladých záchranářů a zejména projekt Karel IV.

Konec dubna a začátek května patřil května 2016 v Jílovém u Děčína účastnilo 28 
výjezdům našich žáků do škol v přírodě. družstev, mezi nimi také tři družstva repre-
Nejprve vyrazili za dobrodružstvím žáci 5. a zentující naši školu. Soutěž je organizovaná 
6. tříd, kteří si školu v přírodě užili v ve dvou kategoriích - pro mladší a starší žá-
Rekreačním středisku Máj v Plasích u Plzně. ky. Ve starší kategorii školu reprezentovala 
Kromě netradičního učení se zapojili do zá- dvě družstva složená ze žáků 8. a 9. tříd, ti na 
bavného programu „Tutanchamonova klet- stupně vítězů nedosáhli. V kategorii mlad-
ba aneb Mumie se zlobí“, při které se mohli ších žáků nás reprezentovali žáci 5. tříd - Jan 
lépe poznat nebo se naučit společně táh- Maidl, Karolína Kellnerová, Ferdinand Jan-
nout za jeden provaz, aby společně dosáhli sa, Květa Bížová a Natálie Musilová, kteří za 
nějakého cíle. Žáci obou třetích tříd strávili svůj výkon přivezli pohár za výborné druhé 
pět dní ve škole v přírodě v areálu Pro- místo. V úterý 17. května 2016 proběhlo v 
střední Mlýn v Českém ráji. Všichni se zapo- prostorách jižních zahrad na Zámku Děčín 
jili do celopobytové hry z říše animáčů a okresní kolo pohybově vědomostní soutěže 
pohádek, poznávali okolí, sportovali a bavili v oblasti ochrany člověka za mimořádných 
se při společných aktivitách. Na zatím událostí a běžných rizik pro čtyřčlenná druž-
poslední výjezd vyrazily děti druhých tříd za stva žáků II. stupně - „Mladý záchranář 2016 
loupežníky do Tolštejnského panství v Chatě - dokaž, že umíš“. Naši školu reprezentovali 
Vilda v Jiřetíně pod Jedlovou. Pro většinu z žáci 8. tříd - František Buchta, Martin Nergl, 
nich to bylo úplně první odloučení od rodičů Lucie Mazáčková, Barbora Kulíková a jako 
na delší dobu, a protože náročný program s náhradník Matěj Nergl, kteří vybojovali vý-
občasnou slzičkou zvládli úplně všichni ú- borné 3. místo za školami ZŠ Velký Šenov a 
častníci, byli na závěr zaslouženě odměněni ZŠ a MŠ Děčín - Želenice. Soutěže se zúčast-
medailí a dekretem Tolštejnského panství. nilo 11 soutěžních týmů. Všem našim žá-
Všichni žáci si své školy v přírodě užili a při- kům patří velká pochvala a poděkování za 
jeli obohaceni o nové zážitky a zkušenosti a příkladný přístup k soutěži a také obrovská 
jejich pobyty přispěly ke vzájemnému stme- gratulace k medailovým umístěním.
lování třídních kolektivů. Všem pedagogům 
a vychovatelům, kteří pro žáky školy v příro-
dě připravili a s dětmi je absolvovali, patří 
velké poděkování. 

V polovině května 2016 se uskutečnily 
také dvě soutěže, ve kterých žáci musí 
prokázat své znalosti a dovednosti z posky-
tování první pomoci a také ochrany člověka Nejmladší fotbalisté, žáci 1. - 3. tříd si 
za mimořádných událostí a běžných rizik. vybojovali postup do okresního finále fot-
Tou první byla oblastní soutěž v poskytování balového turnaje Mc Donald´s cup, které 
první pomoci „Mladý zdravotník“, kterou proběhlo 10. května 2016 v Markvarticích. 
každoročně pořádá Oblastní spolek ČČK V silné konkurenci se po bojovném výkonu 
Děčín. Letošního ročníku se v pátek 13. umístili na 7. místě v okrese Děčín.     ...str. 7

3. třídy ve škole v přírodě3. třídy ve škole v přírodě

mladí záchranářimladí záchranáři

2. třídy ve škole v přírodě2. třídy ve škole v přírodě
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mateřská školaZ KVĚTNOVÉHO DĚNÍ NA BENEŠOVSKÉ ZÁKLADCE
Pokračování ze str. 6... nost Karla IV. v českých dějinách. Žáci je 

Ve středu 11. května 2016 se žáci 5. - 9. mohli vidět v aule a galerii školy při zá-
tříd v Benešovském kině zúčastnili vzděláva- věrečném vyhodnocení projektových dní 
cího programu doplňujícího výuku o holo- spolu s monumentální sochou Karla IV., a 
caustu a novodobých dějin České republiky veřejnost se s nimi bude moci seznámit na 
a Západní Evropy v období II. světové války s výstavě uspořádané na závěr projektu 
poukázáním na boj proti rasismu ve světě - Vzdělávání. Celý projekt vyvrcholil ve dvou 
programu „Nicholas Winton – Síla lidskosti“. projektových dnech, které připravil Mgr. J. 

Výuka je doplňována také účastí žáků na Zelený spolu se žáky dějepisného semináře. 
exkurzích a výukových programech. Tak V jedenácti dílnách (Karel IV. byl jedenác-
např. žáci obou osmých tříd v rámci přípravy tým králem) se děti a žáci přiměřeně věku 
na volbu povolání navštívili Informační a seznamovali se životem Karla IV. a plnili 
poradenské pracoviště Úřadu práce, obě 9. různé úkoly. Za správnou odpověď nebo ře-
třídy se zúčastnily exkurze do národního šení pak získávali Karlovu pečeť, a na závěr 
památníku v Terezíně. Žáci 1. B a 1. C se ve skriptoriu luštili vlastnosti osobnosti Kar-
zúčastnili výukového programu v Zoo Děčín la IV. Podle počtu získaných pečetí pak byli 
nebo žáci 8. A navštívili výstavu Titanic v pasováni před sochou Karla IV. do některé 
Praze. A také žáci obou 7. tříd se vydali do hodnosti - od rytířů, přes barony, hrabata, 
Prahy na dějepisnou exkurzi po stopách knížata až po samotné krále a královny. Nej-
Karla IV. lépe si vedli z budovy Bílá žáci IV. A - Lukáš  

V závěru května 2016 vyvrcholil dvěma Svoboda, Ondřej Kulík, Barbora Ondrejkovi-
dny celoškolní projekt „Karlův rok“ věno- čová a Eliška Novotná, na budově NOVA by-
vaný 700. výročí narození Karla IV., který pro lo nejlepší družstvo chlapců z VI. B - Radek 
všechny děti a žáky školy připravil Mgr. Heinzel, Patrik Radoměřský, Daniel Pon-
Jakub Zelený. V rámci celého roku se v jed- grácz, Mikoláš Trýzna a Vojta Kunc. S prázd-
notlivých měsících děti a žáci seznamovali s nou ale neodešel žádný žák, který celou 
významnými okamžiky ze života Karla IV. soutěž absolvoval, každý si odnesl pamětní 
prostřednictvím časové osy na všech budo- medaili z královské pokladnice. Za celý pro-
vách školy tak, aby průběžně získávali po- jekt a jeho vyvrcholení v projektových 
vědomí o této významné historické osob- dnech patří poděkování Mgr. Zelenému a 
nosti. V rámci výuky vlastivědy nebo dě- všem žákům 9. tříd, kteří se na zdárném prů-
jepisu, ale také výtvarné výchovy nebo běhu podíleli.
praktických činností, vznikaly různé materi- Více informací na www.zsbnpl.cz
ály a výtvarná díla, která dokumentují osob- Mgr. M. Šmídová

důležitá informace

O letních prázdninách v termínu od 1. července do 31. srpna 2016 
bude přerušen provoz Mateřské školy Benešov nad Ploučnicí. 
Důvodem je 1. etapa investiční akce Rozšíření kapacity mateřské 
školy.

Den matek v MŠ
MÁMA NAŠE MÁMA znělo celou za-

hradou naší sluníčkové školky. To si děti spo-
lečně se svými učitelkami ve čtvrtek 5. 5. 
pozvaly  do MŠ na odpoledne své maminky 
a babičky, aby jim popřály a ukázaly, co do-
vedou. Připravili jsme si společně velké uví-
tání před školkou a potom se všichni rozešli  
do svých tříd, kde ukázali maminkám krásná 
pásma písniček, pohádek a básniček. Zvlá-
dly to všechny děti. Od těch nejmenších,  až 
k předškolákům. Když se dobře podíváte na 
fotky, tak uvidíte, že neodolali někteří tatín-
kové a přišli se také podívat a povzbudit své 
malé ratolesti.

 

Naší malí olympionici
V květnu žila školka sportem. Před-

školáci absolvovali, jako již tradičně škol-
kové kolo olympiády v několika sportovních  
disciplínách. Ti nejlepší potom trénovali s 
paní učitelkou Alenou Matajovou a repre-
zentovali MŠ 12. 5. v Děčíně. Nezklamali nás 
a přivezli opět medaile. Tentokrát si vy-
bojovali 2. místo v celkovém pořadí.

Karlův rok v MŠ
Projektový týden v mateřské škole Kar-

lův rok  si předškoláci opět  užili. Ocitli jsme 
se na týden v pohádce.  Paní učitelky si pro 
nás postupně připravovaly plno her a úkolů. 
Také jsme navštívili projektový den na ZŠ. 
Na závěr nás čekala návštěva zámku a hos-
tina u královského stolu.                    Z. Černá
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Z historie města...

TZV. BÍLÁ ŠKOLA A VZPOMÍNKA ŠKOLNÍKOVY DCERY

Z HISTORIE BENEŠOVA NAD PLOUČNICÍ OČIMA VLADIMÍRA ŠEFLA

BUDOVA Č. P. 274 stěhoval polní lazaret, který se osmého 
května přestěhoval dál. 20. května zabírá 
národní školu české vojsko v počtu 60 vo-
jáků, které později zabírá I. ZDŠ. 14. června 
přebírá všechny školy řídící učitel Čepela. 
Slavnostní otevření českých škol se uskuteč-
nilo 11. července v kině. Po prázdninách 
byla Měšťanská škola opět otevřena v č.p. 
274 . Od září zde bylo zapsáno 132 žáků, z 
nich jedna třetina byla německé národnos-
ti.

V roce 1888 byla v č.p. 274 zřízena 
čtyřtřídní chlapecká měšťanská škola. 
Dostala název "Německá měšťanská škola 
Korunního prince Rudolfa a princezny 
Stefanie". Ten byl poděděn po takto pů-
vodně nazvané nemocnici (tento název od r. 
1881), jež byla ve stejné budově a na jejíž 
provoz však město neuneslo náklady. Prv-
ním ředitelem se stal Ferdinand Bergmann, 
který na zahradě školy vybudoval pozorova-
cí meterologickou stanici. Spolehlivý školník 
Flämrich musel denně provádět odečty a 
zaznamenávat je.

Východní křídlo bývalé nemocnice bylo 
zbouráno a na severní straně byla přista-
věna tělocvična a nad ní kreslírna. V roce 
1890 vypukla epidemie chřipky při níž one-
mocněla 1/3 žactva. Z toho důvodu bylo za-
staveno vyučování. Od 1. ledna toho samé-
ho roku se do škol zavádí jako nepovinný 
předmět čeština. Učilo se jí 8 - 10 žáků.

V roce 1920 se na benešovském náměstí 
manifestovalo proti přednostovi zemské ra-
dy v Praze Dr. Matějkovi a ministrovi školství 
Gustavovi Habermanovi. Důvodem bylo 
zavření 254 tříd na německých školách, 
zatímco 434 českých tříd bylo v Sudetech 
otevřeno a to často jen pro 3 až 5 dětí. 
Zároveň v té době probíhal i boj proti všemu 
rakouskému. Takže městský úřad obdržel 
výnos, na jehož základě musel být do 14 dnů 
na měšťanské škole odstraněn nápis 
"Kronzprinz Rudolf und Kronprizessin Step-
hanie". Nákladem 23 848 Kč byla v roce 
1925 vybudována moderní učebna chemie 
a fyziky.

Od 6. února 1945 se v Benešově začíná 
objevovat velké množství uprchlíků (tzv. 
Národní hosté), kteří byli ubytováni ve ško-
lách i v soukromí. Pro nedostatek topiva i 
místností se přestává učit. Oficielně bylo 
vyučování zastaveno 14. února 1945. Ještě 
nějaký čas se učilo v nouzových třídách v 
ulici Palackého, Nádražní, v továrně u Groh-
mannů (bývalá tkalcovna Benar 02), u Mat-
tausche a v hostinci U černého koně (Slo-
vany). V neděli 22. dubna se do školy na-

se v něm sáňkovalo. Já si tam ovšem ne-
mohla hrát pokaždé, protože jsem musela 
tatínkovi v sobotu pomáhat s úklidem ve 
škole.

V zimních měsících měl můj otec velmi 
těžký a zdlouhavý pracovní den. Kromě ji-
ných povinností ještě musel do všech tříd po 
večerech vláčet uhlí a častokrát vše i při-
pravit na ráno, aby stihnul do začátku vyu-
čování mít všude roztopeno. Jeho kompen-
zací ke své těžké práci bylo chovatelství výs-
tavních králíků, které mohl mít umístěné na 
zahradě školy. My děti jsme měly z těchto 

Narodila jsem se v roce 1924 v měš- krásných zvířat ohromnou radost.
ťanské škole. Můj otec nemohl ze zdravot- Moje maminka celá léta prodávala ve 
ních důvodů nadále živit se jako pánský škole o polední pauze vuřty, párky a jiné 
krejčí a tak převzal místo školníka v be- uzeniny, které jsem já každý den čerstvé no-
nešovské měšťance po  panu Flämrichovi, sila z řeznictví pana Redlicha. Pan Emil Red-
který odcházel do důchodu. lich k mé obrovské radosti často ke klobá-

Jak vím z vyprávění mých rodičů, často sám přibalil i některé „nepovedené“ kousky 
mě o polední přestávce vozily studentky v pro naši kočku.
kočárku kolem školy.  Později mě dokonce Ve třetí třídě jsme se spolužáky tajně 
ještě v předškolním věku nechávali učitelé zpívali píseň, která byla Čechy zakázaná. 
sedávat při vyučování v poslední lavici mezi Někteří naši čeští spolužáci to ovšem slyšeli. 
staršími dívkami. Výsledkem byla návštěva zemského škols-

První ročník základní školy byl v Be- kého inspektora z Prahy, který nás velmi 
nešově tenkrát umístěn právě v měšťanké rázně „zpucoval“. Poté si pamatuju na dva 
škole nad školním parkem. Naše třídní uči- roky docházky do školy v Podmoklech a ná-
telka Mizzi Hocke měla ve své katedře stále sledně jsem již byla zaměstnána v bene-
připravený malý box s čokoládovými myš- šovské spořitelně a se svou „rodnou“ školou 
kami, které nám dávala za dobré studijní jsem se již do bližšího kontaktu nedostala.
výsledky. V posledním roce války byla škola pro-

Hedwiga Renftelová (později provdavá měněna na vojenskou nemocnici. Jak se při-
Schellmanová), učitelka ručních prací, se bližovala fronta, tak místo sloužilo mnohem 
častokrát připravovala na své hodiny ve více jako uprchlický tábor pro němce prcha-
škole pozdě večer. Mohla jsem s ní přitom jících z východních území.
pak sedět a ona mi vyprávěla krásné pří- Poté si už jen pamatuju, že jsme museli 
běhy stejně tak jako její manžel, také učitel urychleně opustit náš domov.  Ve spěchu 
Josef Schellman. Paní učitelka Schellmano- jsme připravili některé věci, které byly důle-
vá byla právě ta, která podporovala a inspi- žité pro naše prarodiče. Byli jsme přesunuti 
rovala moji sestru Rosl v tom, aby studovala do náhradního bytu, na smrt vyčerpaní, bez 
na učitelku ručních prací. světla s našimi nevybalenými zavazadly. Na-

Školní park se svými hustě rostoucími štěstí jsem u sebe měla i svůj batůžek plný 
stromy a listnatými keři byl ideální jako hřiš- papírů a fotografií, jež byly jedinou vzpo-
tě pro děti ze školy i z přilehlých ulic.  V zimě mínkou na můj dosavadní život. 

VZPOMÍNKA NA ŽIVOT VE ŠKOLE 
OD TRADUL MITTAG (ROZENÉ PATZNER)
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 ...děti a mláděž

ZPRAVODAJSTVÍ Z CENTRA DĚTÍ A MLÁDEŽE BENEŠOV NAD PLOUČNICÍ
Jaro se nám hlásí plnou silou a my při-

nášíme celkový přehled akcí, které proběhly 
během zahajovacího období nového roku. 
Nejprve si děti užily Maškarní karneval, 
který byl tentokrát ve stylu populárních po-
staviček z animovaného filmu Mimoni. Děti 
čekalo odpoledne plné her, soutěží, tance a i 
velkého překvapení v podobě krásných žlu-
tých maskotů Mimoňů. V březnu mohly děti 
školou povinné využít náš příměstský tábor 
a spolu s námi strávit celý den a to nejen u 
nás v centru, kde pro ně byl připraven bo-
hatý program, ale i při venkovních aktivi-
tách a procházkách.

Dále v rámci česko-německé spolupráce 
pozvalo Město Benešov nad Ploučnicí dne 
8. března seniory z Heidenau na jarní tvoře-
ní dekorací. Hlavním partnerem bylo opět 
naše Centrum dětí a mládeže. Celý den se 
nesl v krásné a tvořivé atmosféře. Všichni 
společně vytvořili mnoho výrobků na výsta-

výbornou přípravu, firmě Rock Empire za děkovat za skvělou atmosféru plesu. Moc 
vu, která proběhla v našem partnerském 

prostory a všem sponzorům za ceny a po- jsme si to s Vámi užili. Tímto moc děkujeme 
městě Heidenau koncem března, popovída-

moc. všem sponzorům plesu. 
li jsme si o našich představách vzájemné 

Největší květnovou akcí pro nás byl zce- Dále u nás opět proběhlo další z tra-
spolupráce a nezapomněli jsme také na to, 

la jistě Benešovský medvěd, který proběhl dičních focení se Zitou Kakarovou, tentokrát 
aby si každý odvezl domů malou drobnost.

1. května v SD Střelnice Děčín. Původně s jarní tématikou.   A nesmíme zapomenout 
Společně se Státním zámkem Benešov 

jsme plánovali, že tato soutěž proběhne v na letošní Slunovrat a páteční zahájení po-
nad Ploučnicí, Městem Benešov nad Plouč-

našem městě, ale pro obrovský zájem jsme řadem Na stojáka, který proběhne 17. červ-
nicí,  SDH Benešov nad Ploučnicí a Službami 

museli přesunout celou akci do Děčína. A na od 19:30 hodin v Městském kině.  Navští-
města jsme v pátek 22. dubna s malým 

přestože jsme měli obavy, jak vše proběhne, ví nás šarmantní Ester Kočičková, herec a 
předstihem připravili Pálení čarodějnic. V 

nakonec to byl neskutečný zážitek. Během komik Marek Daniel, Vojtěch Záveský, kte-
krásných prostorách zámeckého parku vy-

celého dne se prostřídalo cca 1000 taneč- rého jistě znáte ze seriálu Ulice a Arnošt 
rostla hranice pro upálení čarodějnice Uršu-

níků a celý den byl prozářen úsměvy, dob- Frauenberg, který nás k pláči rozesmál již 
ly. Po celém parku mohly děti soutěžit v ča-

rou náladou a energií. Tímto moc děkujeme minulé vystoupení. Vstupenky jsou opět v 
rodějnických disciplínách. Několik soutěží si 

manželům Kortusovým, kteří společně s ná- předprodeji v RC Medvídek. Cena vstupen-
mohly děti vyzkoušet u našich úžasných 

mi dokázali během jednoho týdne přeorga- ky je 220,- Kč. A druhý den se opět potkáme 
dobrovolných hasičů. Poté nastala ta všemi 

nizovat provoz Střelnice a byli pro nás ob- v zámeckém parku, kde bude připraveno 
očekávaná chvíle a společně jsme čaro-

rovskou oporou. Dále děkujeme všem, kteří malování na obličej a výtvarná dílna pro dě-
dějnici Uršulu upálili. Pokračovali jsme zpě-

se na akci podíleli, pomáhali nám a hlavně ti. 
vem u kytary a opékáním buřtíků. Na závěr 

Vlastíkovi Krejčímu, který jako zakladatel za Za Centrum dětí a mládeže i za Rodinné 
byla pro děti připravena diskotéka, kde se 

touto soutěží stojí již několikátým rokem a centrum Medvídek chceme poděkovat 
tančilo až do úplného závěru letošního prv-

stále ji posouvá výš a výš.  všem našim příznivcům, všem sponzorům a 
ního Pálení čarodějnice. Doufáme, že se sej-

Naše centrum nezapomíná ani na dos- organizacím, které s námi spolupracují. A 
deme opět příští rok a pálení čarodějnic v 

pělé a od 5. května probíhá každý čtvrtek od hlavně našim dobrovolníkům, kteří neváha-
parku se stane další hezkou tradicí.

17:30 keramická dílna pro dospělé. Pod jí a věnují svůj volný čas dětem. 
Náš florbalový kroužek pod vedením 

vedením zkušené keramičky si můžete vyro-  Přejeme všem pohodové jaro a těšíme 
Martina Peška vyjel dne 9. dubna na turnaj 

bit, dle vlastní fantazie dárečky, dekorativní se na setkání při některé z našich akcí.
do České Kamenice, kde svoje síly změřil s 

předměty, ale užitkovou keramiku. Cena je CDM Benešov nad Ploučnicí
dalšími osmi skupinami. Ačkoliv se náš tým 

150 Kč za 2 lekce, které trvají každá 90 mi-
neumístil na příčkách nejvyšších, skvěle re-

nut.
prezentoval naše CDM a užil si krásny den.

A ani Rodinné centrum Medvídek neza-
Od ledna naše CDM rozšířilo nabídku 

hálelo. Celý březen jsme pilně tvořili a chys-
kroužků a to o Modelářský a Střelecký krou-

tali náš Reprezentační ples. Letos opět ve 
žek. V rámci spolupráce s Honzou Scháně-

spolupráci s MSK Benešov nad Ploučnicí. V 
lem a Martinem Tojmarem jsme spolupořá-

pátek 18. března se Městské kino zaplnilo 
dali 23. dubna Střelecký turnaj v sídle firmy 

dámami v nádherných šatech a škraboškách 
Rock Empire. Zúčastnilo se ho několik de-

a ani pánové se nenechali zahanbit a do-
sítek střelců ve třech kategoriích. Vítězové si 

razili slavnostně oblečeni. Ples, který se celý 
odnesli krásné ceny, ale ani závodníci, kteří 

nesl v duchu Benátského karnevalu, si užili 
nestáli na stupních vítězů, neodešli s prázd-

všichni. K tanci a poslechu nám hrála naše 
nou. Tímto děkujeme vedoucím kroužku za 

oblíbená skupina Mane. Musíme všem po-
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 ...sport / nové knihy / pieta

vzpomínky

Dne 18. 6. 2016 to 
bude již 10 let, co 
nás náhle navždy 
opustil pan Zdeněk 
Mališ, veselý, laska-
vý a pracovitý man-
žel, táta, děda. S lás-
kou na něj vzpomíná 

manželka Zděnka a synové Ríša, Petr a Pavel 
s rodinami.

Dne 11. 6. tomu 
bude 20 let, kdy od 
nás navždy odešel 
náš milovaný tatí-
nek a dědeček pan 
ALOIS LORENZ.

Stále vzpomíná dce-
ra s rodinou.

nové knihy

Pro ženy
Jeffries, Sabrina / Zvraty osudu
Čtvrtá kniha ze série Vévodovi muži – dru-
horozený syn vikomta Rathmoora měl před 
sebou krásnou budoucnost vystudovaného 
právníka, který si měl brát svou velkou lásku 
Jane Vernonovou. Po smrti otce ho jeho 
bratr George připraví o dědictví. Protože zů-
stane bez peněz, zařídí, aby Jane zrušila je-
jich zasnoubení. Po 12 letech bratr George 
umírá a jeho život nabere nový směr.
Laurensová, S. / V patách Elize Cynsterové
Eliza je unesena ze zásnubního večírku sest-
ry Heather přímo před očima svých bratrů, 
kteří jí měli chránit. Únosci s ní míří na sever 
do Edinburghu. Eliza se však jen tak lehce 
nevzdává a je rozhodnutá využít každou pří-
ležitost, aby z jejich spárů unikla.
Moriarty, Liane / Zamilovaná hypnotizérka
Může láska připravit člověka o rozum? Hyp-
noterapeutka Ellen se přes internet sezná-
mí se sympatickým Patrickem a jejich vztah 
se od začátku vyvíjí až podezřele dobře. 
Bude to tak i potom, co jí její milý oznámí, že 
ho už roky pronásleduje jeho expřítelkyně? 
Jak si zamilovaná Ellen poradí se stalkerkou, 
která je schopná překročit všechny hranice, 
aby dosáhla svého?
Lindgrenová, Minna / Babičky na útěku
Brilantní finská variace na slečnu Marplo-
vou – Siiri, Irma a Anna – Liisa znovu na sto-
pě ve druhém díle finské trilogie – humorně 
laděný příběh, kde hlavními hrdinkami jsou 
tři devadesátileté rezidentky z domova dů-
chodců Podzimní háj, které se tentokrát za-
měří na podezřelou rekonstrukci v jejich za-
řízení.

Dne 28. 5. 2016 se uskutečnil 2. ročník 4. Petr Mališ                   9,27                        
jarního závodu v Target sprintu. Proti 5. Miroslav Beránek   10,07                       
poslednímu závodu byla účast závodníků i 6. Matěj Scháněl         10,09
přes krásné počasí menší. Turnaj byl roz- 7. Ondřej Šafařík         10,31
dělen do tří kategorií. Díky panu Dušanovi 8. Ondřej Fišer             11,09
Stínilovi z biatlonového klubu v Děčíně 9. Lukáš Otta                11,41
mohli závodníci použít při závodech originál 10. Filip Stínil                 13,42
zbraně určené pro tuto disciplínu. Za tuto 11. Radek Brousil         13,58
podporu mu děkujeme. Výsledky střeleb 
byly proto vynikající i přes náročný běh, Kategorie dívek a žen                                                
který závodníci podstoupili. Firma KUR 1. Aneta Tojmarová          9,03 min                     
Sport, která je hlavním sponzorem tohoto 2. Petra Mališová              9,06                           
turnaje zajistila technické zázemí a ceny pro 3. Lenka Ziková                 9,32                              
dětskou kategorii. O ostatní ceny se 4. Kristýna Ziková            12,19                             
postaralo CDM Benešov nad Ploučnicí. 5. Simona Vacenovská  15,02                             
Děkujeme všem, kteří se závodu zúčastnili a 
vytvořili skvělou atmosféru aktivně Kategorie mužů
prožitého víkendového dne. 1. Petr Mališ            7,57 min

2. Martin Štípek   10,05
Kategorie chlapců                                        3. Martin Fišer      10,32

1. Ladislav Zika            7,51 min  4. Martin Tojmar  11,05
2. Lukáš Helinský        8,55                              5  .   P  a  t  r i k Stínil       12,37
3. Oskar Šimon             9,20                           

JARNÍ TARGET SPRINT PŘILÁKAL DĚTI I DOSPĚLÉ
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 ...sport

nové knihy

Napětí
James, Peter /  Smrt ve vyšší společnosti
Tři vraždy, jeden podezřelý, žádný důkaz – 
tentokrát jde sympatický detektiv Roy Gra-
ce po stopách obzvlášť rafinovaného vraha. 
Při vyšetřování se pustí na velmi tenký led 
nejen jako vyšetřovatel, ale ohrožen bude i 
jeho soukromý svět.
Gerritsenová, Tess /  Umři znovu
Jane Rizzoliová z bostonského oddělení 
vražd a soudní lékařka Maura Islesová vy-
šetřují vraždu, při které mrtvola vypadá jako 
po zuřivém napadení divokou šelmou. 
Maura tuší, že tato vražda není ojedinělá a 
že souvisí se staršími případy. Jen o tom 
musí přesvědčit své kolegy a najít důkaz.
Haynesová, Elizabeth / Pomsta přílivu
Genevieve žije dvojím životem – přes den se 
věnuje kariéře v marketingu, po nocích 
tančí u tyče v luxusním pánském klubu. Ale 
není jen tak ledajaká tanečnice – je nejlepší! 
Chce si splnit sen, dostat se do Londýna a 
začít nový život. Jenže brzy zjistí, že kdo si 
hraje s ohněm, často se spálí, a za minulostí 
nestačí udělat jen tlustou čáru.

Upozornění:
V červenci a srpnu bude knihovna otevřena 
v pondělí a středu od 12 do 17 hodin. První 
týden v červenci 4. 7. bude knihovna uzav-
řena z technických důvodů, na 6. 7. připadá 
státní svátek, tudíž ani v tento den nebude 
knihovna k dispozici. 

ÚSPĚŠNÁ SEZONA TK RESPECT BENEŠOV NAD PLOUČNICÍ!  

Sezona Respectu pomalu končí, ale klub Děti získaly 6x 1. místo, 3x 2. místo a 3x 
pod vedením Vlastíka Krejčího má co slavit! se neumístily vůbec. 
Od samého začátku sbírá ty nejlepší výsled- Poslední kategorie, která reprezentuje 
ky a kdejaká taneční škola v republice nám klub a město, jsou JUNIOŘI! Co se týče sou-
tiše závidí! Od získání několikanásobného těží, tak v této kategorii je obrovská kon-
titulu mistra severních Čech, až po titul kurence a děti v této kategorii to nemají 
vicemistra Čech, který získal 8. května 2016 vůbec lehké! Letos se sešla skvělá parta 20 
v pražské Slávii. V nejbližší době se chystá na juniorů, které spojuje jedno a to je TANEC! 
Mistroství České republiky do Brna. Bene- Makali na sobě již na soustředění a vše 
šovský klub jedou reprezentovat nejmenší dobře dotáhli až do samého konce. Junioři 
dětičky a opravdu budou bojovat! Již v Praze se dostali, stejně jako děti, na MČR pod 
si při pohledu na startovní listinu (2x Praha, hlavičkou svazu učitelů tance ČR. Stali se 
Pardubice, Litoměřice, Plzeň, Děčín, Bene- mistry severních Čech, i když nečekaně a 
šov nad Ploučnicí) řekli, že ať nejsou hlavně tím více je z toho radosti. Ukázali mnoha 
poslední! Nakonec se stali vicemistry Čech! skupinám, že se i během roku dá vytáhnout 
11. června 2016 jedou bojovat s dalšími a ukázat, že umí a že do toho dávají všech-
kluby Moravy a Slezska o ten nejvyšší titul. no!  
Držte palce! Junioři si v tomto školním roce zasou-

Miniděti si v tomto školním roce za- těžili celkem 10x a 7x to byla medaile! Ta-
soutěžily celkem 11x a 11x to byla medaile! nečníci jsou jako rodina a taky jako rodina 
Občas se stane, že jich je v kategorii málo a fungují. Nepovyšují se nad ostatními kluby a 
tak si zasoutěží ve vyšší kategorii, poté bojí se. Ostatní kluby to tak nemají. Posmí-
přichází šok, když ji vyhrají! vají se apod., ale poté jim spadne čelist, 

Miniděti získaly 4x 1. místo, 6x 2. místo když klub, který vezme každého, to vyhraje! 
a 1x 3. místo! Letos reprezentovaly město s Junioři získali 4x 1. místo, 2x 2. místo, 1x 
choreografií v show art dance - SEN NA ROZ- 3. místo a 3x se neumístili vůbec.
KVETLÉ LOUCE a ve street dance s choreo- Tímto chci poděkovat CENTRU DĚTÍ A 
grafií GANG FROM BENEŠOV. MLÁDEŽE BENEŠOV NAD PLOUČNICÍ, kon-

Klub má své zastoupení i v kategorii DĚ- krétně ANDREJE KULÍKOVÉ A ROMANĚ 
TI - 1. stupeň ZŠ a jejich tanec DANCE WITH WINTEROVÉ za skvělý a profesionální pří-
RESPECT měl obrovský úspěch a v regionu stup a ochotu.
nemá soupeře. Děti na regionální soutěži My se neztratíme a příští rok budeme 
svazu učitele tance získaly titul mistra se- bojovat, abychom se dostali i za hranice! 
verních Čech a poprvé za 10 let taneční klub Přijď mezi nás! 21. června 2016 probíhá 
reprezentoval na soutěži tohoto typu! Na nábor nových talentů! Od 15 hod. miniděti 
MČR se děti umístily na 11. místě, ale pro 4-7 let od 16 hod. Děti 8-11 let od 17 hod. 
klub byl úspěch už jen to, že tam byly!   Junioři a dospělí 12-25 let.

Děti si tomto školním roce zasoutěžily Těšíme se na vás! 
celkem 12x a 9x to byla medaile! Konku- Vidět nás můžeš na Benešovském slu-
rence je obrovská, ale je to na kolena ne- novratu!
položilo. VLASTÍK KREJČÍ

tenis - děti

V neděli 29. 5. 2016 se konal zahajovací od-
dílový turnaj dětí ve dvouhře, zúčastnilo se ho 8 
hráčů. Hrálo se v jedné skupině a to každý s kaž-
dým na 2 vítězné sety. Od posledního turnaje by-
lo vidět veliké zlepšení všech hráčů, díky tomu by-
la utkání velmi vyrovnaná a  napínavá.

Chtěl bych touto cestou poděkovat Šárce 
Pospíšilové - fy. Aquapark Děčín a Lucii Karch-
ňákové za sponzorské dary a rodičům za podporu 
svých dětí.
Pořadí:
1. Karolína Městková (foto) 2. Marek Štípek
3. Čeněk Jansa 4. Petr Štípek
5. Tomáš Hlobil 6. Matěj Bartáček
7. Ondra Fišer 8. Samuel Feistner

Martin Štípek
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 akce ve městě / ...inzerce

AKCE VE MĚSTĚ

11. 6. od 9.00 h

Střelecký turnaj
na hřišti za školou

pořádá Střelecký kroužek a CDM Benešov nad Ploučnicí

14. 6.

Svoz bioodpadu

17. 6. od 19,30 h

Na stojáka
Městské kino

Pořádá RC Medvídek
Cena vstupenky: 220,- Kč

Předprodej v rodinném centru

17. – 18. 6. 

Benešovský slunovrat
(více info na poslední straně novin)

28. 6.

Svoz bioodpadu

1. 7. a 4. 7. 

Uzavření MěÚ Benešov n. Pl.
úřední den přesunut na 7. 7. 2016 od 8 - 17 hodin

5. a 6. 7.

Jindřich VI. (1. a 2. díl)
Divadelní představení na nádvoří Dolního zámku 

Činoherák Ústí
Předprodej vstupenek v pokladně MěÚ
Cena: 150,- (1. díl) nebo 250,- (oba díly)

15. 7. od 16.00 h

Sraz Benaráků
Restaurace na koupališti 

Letní kino:
22. 7.  od 21:30 

Jak básníci čekají na zázrak
vstupné 80,-

29. 7.  od 21:30 

Lída Baarová
vstupné 80,-

12. 8. od 21:00  

Dvojníci
vstupné 70,-
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akce ve městě...
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